
13تاریخ شفاهی

رئیس  جمهـــور تـــا آن ســـاعات هم در 
دفتر کارش مشغول بود. اولین سؤالی 
که ایشـــان از من پرســـید ایـــن بود که 
»حســـینی تـــو الان در تمـــام جلســـات 
شـــرکت می  کنـــی و در اغلـــب بحث  ها 
مشـــارکت جـــدی داری. می  خواســـتم 
نظـــرت را در مـــورد یارانه  هـــا بدانـــم.« 
من بلافاصله به ایشـــان گفتم: »شـــما 
جای خوبی دســـت گذاشـــتید، مسأله 
یارانه  هـــا، موضـــوع مهمـــی اســـت و 
مـــن آن را مهم  تریـــن اصلاح ســـاختار 
در اقتصـــاد ایـــران می  دانـــم. چـــرا که 
معتقـــدم چشـــم  انداز ایـــران در افـــق 
1404 مطلـــوب مـــا را مشـــخص کرده و 
سیاســـت  های کلی اصـــل 44 ترتیبات 
نهـــادی ما را مشـــخص می  کنـــد. برای 
اینکه این مســـیر طی شـــود مـــا با چند 
سیاســـت نمی  توانیم ایـــن کار را انجام 
دهیم و یک راهبـــرد واحد برای این کار 
نیاز اســـت. مـــا صرفاً با سیاســـت  های 
پولـــی و مالی و افزایـــش حجم بودجه 
نمی  توانیـــم این کار را بکنیـــم. بلکه به 
یک ســـری اصلاحـــات ســـاختاری نیاز 
داریـــم. زمانـــی که یـــک کشـــور دارای 
هـــدف و چشـــم  انداز اســـت و ترتیبات 
نهادی  اش نیز مشـــخص شـــده است، 
نیاز بـــه راهبـــرد اصلاحات ســـاختاری 
دارد. ترتیبـــات نهـــادی چهارچـــوب و 
ســـنگ   بنا هســـتند، اگـــر می  خواهیم 
سیاســـت  های مـــا اثر  بخشـــی داشـــته 
بایـــد ســـاختارهای مناســـب  باشـــند 
داشـــته باشـــیم. به طـــور نمونه شـــما 
بـــرق  وقتـــی می  خواهیـــد در بخـــش 
بـــر اســـاس ابلاغیـــه، نقـــش مـــردم را 
پـــر رنگ  تـــر کنیـــد، مـــردم و بخـــش 

که هر چیزی را که شـــما بگویید از صفر 
تا صد قبول کند، بلکـــه باید با کنکاش 
و تحقیـــق در گفته  های شـــما از صحت 
حرف  هایتان به یقین برســـد و مطمئن 
شـــود. به هرحـــال از طریـــق ادامه این 
جلســـات آقـــای رئیس  جمهـــور بنده را 
بیشـــتر شـــناخت، من نیز بـــا روحیات 

او بیشتر آشـــنا شدم.
این جلســـات همچنان ادامه داشت و 
این مســـیر جلو می  رفت تـــا اینکه وارد 
ســـال 87 شـــدیم. در همـــان روزهای 
آغازین ســـال 87، دو نفـــر از وزرا برای 
معاونـــت بـــه بنـــده پیشـــنهاد دادند. 
یکـــی آقـــای جهرمـــی وزیرتعـــاون، کار 
و رفـــاه اجتماعـــی و دیگری هـــم آقای 
مصری کـــه آن زمان مســـئولیت وزارت 
رفـــاه را بـــر عهـــده داشـــت. در همان 
ایـــام، بعـــد از پایـــان یکی از جلســـات 
ســـتاد اقتصـــادی، بنده به اتفـــاق آقای 
میرکاظمـــی هنگامی که محل جلســـه 
را تـــرک می  کردیـــم، در طـــول مســـیر، 
بـــاب گفت  وگـــو از ســـوی ایشـــان بـــاز 
شـــد و بحـــث رفتـــن آقـــای موحـــدی 
از وزارت بازرگانـــی را مطـــرح کردنـــد و 
بـــه نوعـــی در همان جـــا، تلویحـــاً بـــه 
بنـــده پیشـــنهاد معاونـــت برنامه  ریزی 
را دادنـــد. مـــن آشـــنایی  وزارتخانـــه 
بـــا جهرمـــی و میرکاظمـــی  بیشـــتری 
داشـــتم و از طرفـــی با آقـــای مصری به 
تازگی آشنا شـــده بودم. اما در مجموع 
بـــا بررســـی  هایی کـــه آن زمـــان انجام 
دادم به این جمع بندی رســـیدم که در 
وزارت رفاه و تأمین اجتماعی می  توانم 
منشـــأ خدمات بیشتری باشـــم. اوایل 
همان ســـال 87 من به عنـــوان معاون 
وزیر در امـــور هدفمندســـازی یارانه  ها 
توســـط آقای مصـــری منصوب شـــدم. 
از این بـــه بعد حضـــور بنـــده در بحث 
یارانه  هـــا تبلور بیشـــتری پیـــدا کرد. در 
بهـــار ســـال 87 بود کـــه از دفتـــر آقای 
احمدی  نـــژاد بـــا مـــن تمـــاس گرفتند 
و گفتنـــد: »دکتـــر بـــا شـــما کار فـــوری 
دارنـــد.« باز هـــم در خارج از ســـاعات 
اداری در حدود ساعت 11 شب به دفتر 
دکتـــر احمدی  نـــژاد رفتـــم. بـــه دلیل 
حجم بـــالای کار و جلســـات فشـــرده، 

احمدی  نژاد ارائه نشده بود؟
 نه خیر.

 
پیشــنهاد وزارت اقتصاد از چه 

زمانی به صورت جدی مطرح شــد؟
در  حضـــورم  از  ماهـــی  چنـــد  هنـــوز 
کارگـــروه تحـــولات اقتصـــادی دولت و 
ایـــن مســـائل نگذشـــته بود کـــه من 
از گوشـــه و کنـــار می  شـــنیدم آقـــای 
اقتصـــاد  وزارت  بـــرای  اد  احمدی  نـــژ
روی حســـینی نظـــر مثبـــت دارد. ولی 
شـــنیده  ها فقـــط در همین حـــد بود. 
خاطـــرم هســـت در همـــان روزهـــا، 
دکتـــر احمدی  نـــژاد بـــه مـــن گفـــت: 
ح تحـــول اقتصادی  »دولت بـــرای طر
یک ســـخنگو می  خواهد.« به ایشـــان 
گفتـــم می  توانـــم وظیفه ســـخنگویی 
را تقبـــل کنـــم، اما قبـــول نکـــرد و به 
مـــن تکلیف کـــرد که فـــرد دیگـــری را 
انتخـــاب کنـــم. نهایتاً به مـــن توصیه 
کرد که »خـــودت ســـخنگو را انتخاب 
کـــن ولی حواســـت باشـــد فـــردی که 
بـــرای ســـخنگویی انتخـــاب می  کنـــی 
باید شـــخص قابـــل و مـــورد اعتمادی 
باشـــد، چـــرا کـــه مســـئولیت مهمـــی 

برعهـــده خواهد داشـــت.«
بیـــن  در  و  اقتصـــاد  حـــوزه  در  مـــن 
ی  د یـــا ز ن  ســـتا و د  ، ن نـــا ا د د قتصا ا
داشـــتم. یکـــی از کســـانی کـــه در این 
حوزه دلســـوزانه بـــا من کار کـــرده بود 
و هنـــوز هیـــچ مســـئولیت مســـتقیمی 
در ایـــن حوزه هم نداشـــت، آقای دکتر 
فرزین بـــود. برهمین اســـاس تصمیم 
گرفتم آقای فرزین را برای ســـخنگویی 
انتخـــاب کنم. بـــه آقـــای احمدی  نژاد 
گفتم: »یکی از دوســـتانم اقتصاددانی 
نســـبتاً جـــوان و پرانـــرژی اســـت که او 
را برای ســـخنگویی در نظـــر دارم.« وی 
قبـــول کـــرد و گفـــت: »اگر مـــورد تأیید 
شماســـت مـــن هـــم تأییـــد می  کنـــم. 
حکمش را بزنید تا رســـماً شروع به کار 
کند.« مـــن اصـــرار کردم که شـــما هم 
بایـــد دکتر فرزیـــن را از نزدیک ببینید. 
یک روز به همـــراه دکتر فرزیـــن بعد از 
نماز ظهر و عصـــر، رفتیم خدمت آقای 
رئیس  جمهـــور. پـــس از معرفی فرزین 
بـــه رئیس  جمهـــور، گفت  وگویـــی بین 
آنهـــا صـــورت گرفـــت. وقتی بـــه همراه 
دکتـــر فرزیـــن می  خواســـتیم از اتـــاق 
ج شـــویم، ایشـــان  رئیس  جمهـــور خار
به بنـــده گفت: »حســـینی تـــو در اتاق 
بمـــان، کارت دارم.« آنجا بـــود که آقای 
احمدی  نـــژاد مســـأله وزارت را با من در 
میـــان گذاشـــت. من در همـــان موقع 
»همیـــن  گفتـــم:  رئیس  جمهـــور  بـــه 
طـــرح تحول اقتصـــادی را که بـــه بنده 
ســـپرده  اید بـــه انـــدازه چنـــد وزارتخانه 
کار دارد.« امـــا در پاســـخ به مـــن تأکید 
کـــرد: »اتفاقاً می  خواهـــم وزیر اقتصاد، 

دبیـــر طـــرح تحول هم باشـــد.«
همان  جـــا از دکتراحمدی  نژاد در مورد 
صمصامـــی ســـؤال کـــردم کـــه تکلیف 
چـــه  وزارتخانـــه  کنونـــی  سرپرســـت 
می  شـــود؟ احمدی  نژاد مـــن را مطمئن 
کـــرد کـــه در هـــر صـــورت او را معرفـــی 
نمی  کنـــد و گفت: »نگران این مســـأله 
نبـــاش. من بـــه دلایلـــی قصـــد معرفی 

نـــدارم.« را  صمصامی 
نهایتـــاً مـــن از وی اجـــازه خواســـتم تا 
بتوانـــم دربـــاره پذیرفتـــن مســـئولیت 
دکتـــر  کـــه  کنـــم  اســـتخاره  وزارت، 
احمدی  نـــژاد گفـــت: »بـــه نظـــر مـــن 
چنیـــن موضوعـــی نیـــاز بـــه اســـتخاره 
ندارد، ولی اگـــر می  خواهید فکر کنید، 

فرصـــت داریـــد.«
بـــا چنـــد نفـــر از  بعـــد از آن جلســـه، 
دوســـتانم در این مورد مشورت کردم. 
تقریبـــاً هیچ کســـی نبـــود کـــه در این 
داشـــته  غیرموافـــق  نظـــر  خصـــوص 
باشـــد. حتـــی وقتی بـــا کســـانی که در 
از  دولـــت نهـــم در ســـطوح پایین  تـــر 
وزیـــر فعالیـــت داشـــتند و در دولـــت 
یازدهـــم تبدیل بـــه افراد برجســـته ای 
اینکـــه  بـــا  کـــردم،  مشـــورت  شـــدند 
عقایـــد متفاوتـــی با آقـــای احمدی  نژاد 
داشـــتند، نظرشـــان آن زمـــان این بود 
کـــه هـــر آدمـــی همان طـــور کـــه برای 
پذیرفتن مســـئولیت باید معیار داشته 
باشـــد بـــرای نپذیرفتـــن آن هـــم باید 
دلیـــل قانع  کننـــده  ای داشـــته باشـــد. 
نهایتاً مـــن به این جمع  بندی رســـیدم 

ســـرمایه  گذاری  بـــرای  را  غیردولتـــی 
دعـــوت می  کنیـــد، بحث قیمـــت برق 
قیمت  هـــا  اینکـــه  می  شـــود،  ح  مطـــر
دســـتوری اســـت. پـــس پـــای یارانه  ها 
بـــه میـــان می  آیـــد...« و از این دســـت 
مســـائل میان من و آقـــای احمدی  نژاد 
رد و بـــدل شـــد. خاطـــرم هســـت بـــه 
ایشـــان گفتـــم: »ایـــده شـــما در مورد 
هدفمندی کاملاً درســـت اســـت. اراده 
جنابعالـــی هم قابل تحســـین اســـت. 
امـــا ایـــن کار بـــه یـــک برنامه بـــه مثابه 

یک نقشـــه راه نیـــاز دارد.« 
آقـــای احمدی  نـــژاد در همان جلســـه، 
بـــه مـــن تکلیف کـــرد تـــا طرحـــی برای 
هدفمنـــدی بنویســـم و به من دســـتور 
داد تا نوشـــتن طـــرح را دربـــاره یارانه  ها 
البتـــه  کنـــم.  آغـــاز  فـــردا  همیـــن  از 
رئیس  جمهـــور در همـــان جلســـه بـــه 
من پیشـــنهاد داد که دبیـــر طرح تحول 
اقتصـــادی هـــم بشـــوم. احمدی  نـــژاد 
معتقد بود مهم  ترین کار دولت مســـأله 

اســـت. یارانه  ها 
فکـــر می  کنم بعـــد از آن جلســـه، یک 
هفتـــه هـــم طول نکشـــید که بـــا حکم 
ح  طـــر دبیـــر  وقـــت،  رئیس  جمهـــور 
تحـــول اقتصـــادی دولـــت شـــدم و در 
جایـــگاه مشـــاور رئیـــس دولـــت قـــرار 
رنـــگ  گرفتـــم. در ســـاختمان قرمـــز 
ریاســـت   جمهـــوری مـــکان و امکانات 
مناســـبی در اختیارم گذاشـــته شـــد و 
پـــس از آن بود که ارتبـــاط نزدیک  تری 
بـــه  کـــردم،  پیـــدا  بـــا رئیس  جمهـــور 
بـــه  را  مســـائل  تقریبـــاً  کـــه  طـــوری 
صـــورت روزانـــه بـــا ایشـــان هماهنگ 
می  کـــردم. از همـــان زمـــان بـــا کمک 
برخی از دوســـتانم ماننـــد دکتر فرزین 
معاونیـــن  بـــا  را  مشـــترکی  جلســـات 
وزرا و دســـتگاه  های اقتصـــادی برگـــزار 
می  کردیـــم کـــه در نهایـــت چهارچوب 
بـــر  ح تحـــول اقتصـــادی را  کلـــی طـــر
اســـاس مطالعاتـــی که هـــم در دولت 
نهـــم و هم در دولت  هـــای قبلی وجود 
داشـــت، جمع  آوری و تدویـــن کردیم. 
ح، کارگروه  بعـــد از تدویـــن ایـــن طـــر
تحـــول اقتصادی شـــکل گرفـــت. این 
انتصـــاب دبیـــر، شـــکل  بـــا  کارگـــروه 

بـــه خـــود گرفت. جدی  تـــری 
 

اعضای کارگروه چه کسانی بودند؟
آن زمان اغلـــب اعضا دارای شـــخصیت 
حقوقـــی بودنـــد. به عنـــوان مثـــال وزیر 
اقتصـــاد، رئیـــس  کل بانـــک   مرکـــزی، 
معـــاون برنامه  ریزی و نظـــارت راهبردی 
رئیس  جمهـــور، وزیـــر بازرگانـــی، وزیـــر 
کشـــاورزی، وزیر کار و... عضو بودند. در 
کنار این وزرا برخی از وزرای غیراقتصادی 
مانند وزیر کشـــور هم حضور داشـــتند. 
ابتـــدای حضـــور مـــن در کارگـــروه، آقای 
دانش  جعفـــری وزیـــر اقتصـــاد بـــود که 
بـــه  آقـــای صمصامـــی  از مدتـــی  بعـــد 
عنوان سرپرســـت وزارتخانـــه منصوب و 
در جلســـات کارگـــروه شـــرکت می  کرد. 
ضمن اینکه طبق مصوبـــه هیأت وزیران 
3 اقتصـــاددان حقیقی نیز باید عضو این 
کارگـــروه می  شـــدند. آقـــای احمدی  نژاد 
با مشـــورت  هایی کـــه با بنـــده انجام داد 
آقایـــان فرهـــاد رهبـــر، مهـــدی رضوی و 
ناصر شـــرافت  جهرمی را بـــرای عضویت 
در ایـــن کارگـــروه انتخـــاب کـــرد. دکتـــر 
رضـــوی در اقتصـــاد اســـلامی مطالعات 
زیـــادی انجـــام داده بود. دکتر شـــرافت 
جهرمـــی هم تقریبـــاً در همه دولت  های 
پـــس از انقـــلاب حضـــور داشـــت. دکتر 
رهبـــر را هـــم کـــه من خـــود مشـــخصاً از 
قبـــل می  شـــناختم. بـــه ایـــن ترتیـــب، 
جمـــع خـــوب و متخصصـــی در کارگروه 

شـــکل گرفت.
 

فعلاً تا آن موقع پیشــنهاد 
وزارت اقتصاد به شــما از سوی 

ح تحول اقتصادی تشکیل کارگروه طر
آقای احمدی  نژاد با مشـــورت  هایی که با بنده انجام داد آقایان فرهاد 

رهبر، مهدی رضوی و ناصر شـــرافت  جهرمی را برای عضویت در این کارگروه 
انتخاب کرد.

 دکتر رضوی در اقتصاد اســـلامی مطالعات زیادی انجام داده بود. 
دکتر شـــرافت جهرمی هم تقریباً در همه دولت  های پس از انقلاب حضور 
داشـــت. دکتر رهبر را هم که من خود مشخصاً از قبل می  شناختم. به این 

ترتیب، جمع خوب و متخصصی در کارگروه شکل گرفت.

ـــرش بـ

پذیرش مسئولیت بزرگ وزارت اقتصاد
نهایتاً من به این جمع  بندی رسیدم که این یک مسئولیت بزرگ است که می  تواند 
منشأ خدمات زیادی باشد. این را هم بگویم که من برای پذیرفتن معاونت وزارت 
رفاه استخاره گرفته بودم که آیاتی از سوره یوسف آمده بود )استخاره خوب آمده 
بود( اما برای وزارت اقتصاد استخاره نکردم و بدون گرفتن استخاره این پیشنهاد 
را پذیرفتم. بعد از چند روز، رفتم خدمت آقای احمدی  نژاد و به ایشان گفتم، در 

خدمت شما هستم. بعد از گفتن این جمله بود که احساس کردم او دیگر خیالش 
از بابت من راحت شده و دیگر سؤال و جوابی بین ما رد و بدل نشد.

ـــرش بـ

در بهار سال 87 بود که از 
دفتر آقای احمدی  نژاد با 

من تماس گرفتند و گفتند: 
»دکتر با شما کار فوری 

دارند.« باز هم در خارج 
از ساعات اداری در حدود 

ساعت 11 شب به دفتر دکتر 
احمدی  نژاد رفتم. به دلیل 

حجم بالای کار و جلسات 
فشرده، رئیس  جمهور تا آن 
ساعات هم در دفتر کارش 
مشغول بود. اولین سؤالی 

که ایشان از من پرسید این 
بود که »حسینی تو الان 

در تمام جلسات شرکت 
می  کنی و در اغلب بحث  ها 

مشارکت جدی داری. 
می  خواستم نظرت را در 

مورد یارانه  ها بدانم.« من 
بلافاصله به ایشان گفتم: 

»شما جای خوبی دست 
گذاشتید، مسأله یارانه  ها، 
موضوع مهمی است و من 

آن را مهم  ترین اصلاح 
ساختار در اقتصاد ایران 

می  دانم
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که این یک مســـئولیت بزرگی است که 
می  تواند منشـــأ خدمات زیادی باشد. 

بـــرای  را هـــم بگویـــم کـــه مـــن  ایـــن 
پذیرفتن معاونت وزارت رفاه اســـتخاره 
گرفته بودم که آیاتی از ســـوره یوســـف 
آمده بود )اســـتخاره خـــوب آمده بود( 
اســـتخاره  اقتصـــاد  بـــرای وزارت  امـــا 
نکـــردم و بـــدون گرفتن اســـتخاره این 
پیشـــنهاد را پذیرفتـــم. بعـــد از چنـــد 
روز، رفتـــم خدمت آقـــای احمدی  نژاد 
و بـــه ایشـــان گفتـــم، در خدمت شـــما 
هســـتم. بعـــد از گفتن ایـــن جمله بود 
که احســـاس کردم او دیگـــر خیالش از 
بابت من راحت شـــده و دیگر ســـؤال و 

جوابـــی بین مـــا رد و بدل نشـــد.

احمدی  نژاد از شما برنامه  ای 
نخواست؟

چـــرا آقـــای احمدی  نژاد به مـــن گفت: 
»یـــک طـــرح یـــا چیـــزی شـــبیه برنامه 
آمـــاده کـــن« ولـــی من دســـت بـــه قلم 

نبـــردم و چیزی ننوشـــتم.

 چرا؟
با توجه به تجربیاتـــی که از دولت  های 
قبل داشـــتم، می  دانســـتم وقتی کسی 
می  خواهد بـــرای وزارت معرفی شـــود، 
ح می  شـــود،  اســـم  های زیـــادی مطـــر
حتـــی از چنـــد نفر بـــه طـــور همزمان 
برنامه گرفته می  شـــود. بـــرای همین، 
هنوز مطمئـــن نبودم کـــه گزینه اصلی 
برای وزارت، من باشـــم. از طرفی چون 
ح تحـــول اقتصـــادی بودم به  دبیـــر طر
تمـــام اطلاعـــات اقتصادی دسترســـی 
ح تحول را  داشـــتم و خودم برنامـــه طر
تهیـــه کرده بـــودم، لذا نوشـــتن برنامه 
را بـــرای خودم کار ســـختی نمی  دیدم. 
سرپرســـتی  مـــدت  ایـــام،  همـــان  در 
و  شـــد  تمـــام  نیـــز  صمصامـــی  آقـــای 
آقـــای احمدی  نـــژاد طبـــق قانـــون بـــا 
ارســـال نامه  ای از مقام معظـــم رهبری 
درخواســـت کـــرد که مدت سرپرســـتی 
صمصامی چند روز دیگر تمدید شـــود. 
موافقت حضرت آقا با این درخواســـت 
و فرصت پیش آمده باعث شـــد من در 
این چند روز به مســـأله انتخاب خودم 

به صـــورت جدی  تـــری فکـــر کنم.
 

بــه نظرتان احمدی  نژاد در انتخاب 
شــما با کسی هم مشورت کرد؟

 فکـــر می  کنم نیـــازی به مشـــورت نبود. 
بـــا آن همـــه جلســـه  ای کـــه بـــا یکدیگر 
داشـــتیم هیـــچ کـــس در دولـــت بـــه 
انـــدازه او از مـــن شـــناخت نداشـــت. 
البته شـــاید کســـانی هم بودنـــد که نزد 
رئیس  جمهـــور از مـــن تعریـــف کـــرده 
باشـــند که مثـــلاً فلانـــی گزینـــه خوبی 

. ست ا
 

نظر دکتر داوودی در مورد شــما 
چه بود؟

 بعید می  دانم آقـــای داوودی با انتخاب 
بنـــده مخالـــف بـــوده، البتـــه مـــن بـــه 
صـــورت ضد و نقیض و پراکنده شـــنیده 
بودم کـــه او علاقه  مند بـــود صمصامی 
بـــه عنـــوان وزیـــر معرفی شـــود. بعدها 
ح  هـــم یـــک نفر به مـــن گفت کـــه مطر
بـــود خـــود آقـــای داوودی بـــه عنـــوان 
وزیـــر اقتصاد معرفی شـــود یـــا از همان 
ابتدا بـــه صمصامی گفته شـــده بود که 
قرار اســـت به عنـــوان معـــاون کل وزیر 
بـــا وزارت اقتصـــاد همـــکاری کنـــد نـــه 
وزیـــر. در هرصـــورت آن زمـــان عده  ای 
می  گفتنـــد کـــه »داوودی بـــا معرفی تو 
موافـــق نیســـت.« ولـــی مـــن نمی  دانم 
این مســـأله تـــا چه حد صحت داشـــته 
باشـــد. من چیزی از او که نشـــان دهد 

مخالـــف بنده بـــوده ندیدم. 

در جلســاتی که بعد از وزیر 

شدن تان با یکدیگر داشتید 
نســبت به شما موضعی نداشتند؟ 
این ســوأل را به این دلیل می  پرسم 

که آقای صمصامی بشــدت مورد 
حمایت معاون اول بود و این شــما 

بودید که به جای شــخص مورد 
وثــوق معاون اول، خودتان را به 
یک  بــاره در دل رئیس  جمهور جا 

کردید و وزیر اقتصاد شــدید؟
 ، لـــت و د ر  د ببینیـــد   ، نـــه فـــاً  نصا ا  
رئیس  جمهور اســـت کـــه رئیس دولت 
اســـت. یادتان باشد در دولت همه  کاره 

رئیـــس دولت اســـت. 
از لحـــاظ اقتصـــادی در دولـــت با آقای 
داوودی به مشـــکلی برخـــورد نکردید؟ 
مطمئنـــاً از لحـــاظ مباحـــث و نوع نگاه 
به اقتصـــاد، بـــا آقـــای داوودی هم  فکر 
نبودیـــد. از طرفـــی، بالأخـــره معـــاون 
اول، خودش اقتصـــاددان بوده و برای 
خـــودش نگاهـــی متفـــاوت در حـــوزه 
اقتصاد با شـــما داشـــت. نگاه اقتصادی 
داوودی بـــه صمصامـــی نزدیک  تـــر بود. 
نمی  دانـــم تا چه حد توانســـتم منظورم 

را به شـــما برسانم. 
اصـــولاً مباحـــث کلیـــدی و اصلـــی در 
ح می  شـــد  حضـــور رئیس  جمهـــور مطر
و همه، حرف  هایشـــان را می  زدند. هم 
من و هم آقـــای داوودی نظراتمان را در 
ح می  کردیـــم، اختلافی  جلســـات مطر
هـــم وجود نداشـــت. من وزیـــر اقتصاد 
و وی معـــاون رئیس  جمهـــور؛  بـــودم 

طبیعتـــاً حـــوزه کاری هر دو جـــدا بود.
 

در حــوزه هدفمندی یارانه  ها چه؟ 
نظــر معاون اول چه بود؟

بحـــث  ر  د ی  د و و ا د ی  قـــا آ قـــاً  تفا ا  
هدفمنـــدی همیشـــه همـــراه بـــود و از 
جمله کســـانی بود که به ایـــن موضوع 
نـــگاه می  کـــرد.  زیـــادی  بـــا وســـواس 
کـــه وی دربـــاره  یـــادم هســـت  مثـــلاً 
هدفمندی معتقـــد بـــود: »موضوعاتی 
ماننـــد هدفمنـــدی یارانه  ها کـــه جنبه 
اجتماعـــی دارد باید توســـط آدمی مثل 
دکتر احمدی  نژاد کـــه دغدغه اجتماع 

و مـــردم را دارد اجـــرا شـــود.«
 

آقای داوودی مدافع هدفمندی 
بود؟

 بله، او مدافع اجرای هدفمندی بود.
 

صمصامی چطور؟
 ببینیـــد موضـــوع هدفمنـــدی یارانه  ها 
مســـأله  ای نبود که همـــه از روز اول آن 
را قبـــول یـــا رد کنند. بـــه هرحال لایحه 
ح  هدفمنـــدی یارانه  هـــا در کارگروه طر
تحول اقتصادی کـــه آقای دکتر داوودی 
هـــم در آنجـــا حضـــور داشـــت تصویب 
شـــده بود، بعد از آن هـــم در دولت به 

تصویب رســـیده بود. 
بـــود  افـــرادی  جملـــه  از  صمصامـــی 
ح مخالـــف  کـــه در ابتـــدا بـــا ایـــن طـــر
بـــود، ولـــی در خـــلال بحث  هـــا، وقتی 
جلوتر رفتیـــم بخصوص زمانـــی که وی 
سرپرســـت وزارت اقتصـــاد شـــد، بنده 
مخالفـــت مشـــهودی در ایـــن زمینه از 
وی ندیـــدم. لـــذا تـــا آنجایـــی کـــه من 
یـــادم هســـت آقـــای صمصامی هـــم با 
هدفمنـــدی مخالفت نمی  کرد و همواره 

در جلســـات حاضـــر بود. 
امـــا حـــدود چند ســـال پیـــش نامه  ای 
بـــه  ب  خطـــا مـــی  صمصا ی  قـــا آ ز  ا
رئیس  جمهور، منتشـــر شـــد که نشـــان 
می  دهـــد وی جـــزو مخالفـــان اجـــرای 

بـــوده.  هدفمنـــدی 
پرســـت  سر مـــی  صمصا کـــه  نـــی  زما
وزارتخانـــه بـــود، مخالفتی ازســـوی وی 
دربـــاره هدفمنـــدی ندیـــدم. نامـــه  ای 
هـــم کـــه شـــما از آن ســـخن می  گویید 
بعدها منتشـــر شـــد و به قبل از اجرای 

هدفمنـــدی مربـــوط نمی  شـــود.


